
علیمردانی:  محمدهـــادی  ملی-  آرمان 
واکنش های متعددی به نشست ایران و 1+4شده است. 
ایران همچنان تمایلی به مذاکره مستقیم یا غیر مستقیم 
با آمریکا نشان نداده است. موضع مقامات دولتی ایران در 
مصداق مذکور، این بار با موضع نمایندگان مجلس تفاوتی 
ندارد و به نظر می رسد، می توان به آینده تعامل مجلس 
و دولت در ماه های آتی باقی مانده از دولت دوازدهم 
خوش بین بود. مجلس نیز در بیانیه ای مواضع خود را 

نسبت به نشست کمیسیون مشترک برجام منتشر کرد.
   مذاکره ای با آمریکا نخواهیم داشت

نشست کمیسیون مشترک برجام که جمعه دوم 
آوریل به صورت ویدئو کنفرانسی برگزار شد، حواشی 
متعددی به همراه داشت. هر کدام از طرفین نشست 
در 1+4 دیدگاه خود را نسبت به گفت وگوهای برجامی 
مطرح کرده و خواهان ادامه سازنده روند گفت وگوها 
شدند. در روزهای گذشته صحبت از حضور آمریکا در 
این نشست مطرح بود. ایران پس از خروج دولت ترامپ از 
برجام، اعتماد خود را به ادامه روند مذاکرات از دست داد. 
همچنین به دلیل ضرر اقتصادی و سیاسی سنگینی که 
پس از بازگشت تحریم ها به کشور وارد شد، مطالبه جبران 
خسارت های وارد شده از سوی آمریکا، مطالبه معقولی 
به نظر می رسد. همین امر سبب شد ایران استقبالی 
از هرگونه مذاکره با آمریکا و حضورش در نشست های 
کمیسیون مشترک نداشته باشد. در همین راستا روز 
گذشته سید عباس عراقچی، معاون سیاسی وزارت 
امور خارجه و نماینده ایران در نشست های کمیسیون 
مشترک، در گفت وگویی اظهار کرد: »ما در وین هیچ 

مذاکراتی با آمریکایی ها؛ چه مستقیم، چه غیر مستقیم 
نخواهیم داشت. ما با کمیسیون مشترک و کشورهای 
1+4 مذاکره می کنیم و خواسته و شرط خودمان را برای 
بازگشت به برجام به آنها اعلام خواهیم کرد. بازگشت و 
خواسته ما این است که آمریکا اول همه تعهدات برجامی 
خود را انجام دهد و همه تحریم هایی که گذاشته را بردارد 

و بعد از آن ما راستی آزمایی می کنیم و برمی گردیم«.
  مجلس هم صدا با دولت

علاوه بر دولت، قوه  مقننه و برخی از نمایندگان 
مجلس نیز به نشست  مذکور واکنش نشان داده اند. از 
بدو استقرار مجلس یازدهم تا کنون، اختلافات بسیاری 
میان مجلس اصولگرا و دولت دوازدهم به وجود آمده 
است. این اختلافات ماه ها یکی از مسائل مورد بررسی 
رسانه بود. با این حال به نظر می رسد دولت و مجلس 
در این مصداق چندان اختلافی ندارند. محمد حسین 
فرهنگی، سخنگوی هیأت رئیسه مجلس در حاشیه 
جلسه علنی دیروز و در جمع خبرنگاران با اشاره به 
جزئیات جلسه غیرعلنی نمایندگان بیان کرد: »در این 
جلسه در خصوص برجام مسائلی به بحث گذاشته شد. 
در خصوص ایالات متحده آمریکا اکنون ما منتظر اقدام 
عملی هستیم؛ چرا که این آمریکایی ها بودند که برجام 
را یکجانبه متوقف کردند. هیچ گونه مذاکره ای بین ما 
و آمریکا اتفاق نمی افتد. سایر قدرت های جهانی اگر 
می خواهند می توانند با آمریکا مذاکره کنند اما مبنای 
عمل دولت و سازمان انرژی اتمی قانون مصوب مجلس 
است.« این سخنان با موضع صریح وزارت امور خارجه 

تفاوت چندانی ندارد.

  علیه وعده کاغذی
واکنش های هم راستا با نظر دولت ادامه داشت و روز 
گذشته محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی، 
در نطق پیش از دستور مجلس تصریح کرد: »آمریکایی ها 
بدانند که ایران برای رفع تحریم ها، راهبرد اصلی خود را 
بی اثر کردن تحریم ها قرار داده است و با فعال سازی صنعت 
هسته ای، آنها هستند که باید تصمیم بگیرند و تحریم های 
ایران را به طور کامل و به شکل عملی رفع کنند و وعده 
کاغذی یا ناقص رفع تحریم ها، پاسخگوی مطالبه ملت 
ایران نیست. مردم و مسئولان در صدایی واحد، منتظر 
اقدام عملی طرف مقابل در رفع تحریم ها به طور موثر 
برای اقتصاد ایران هستند. بارها اعلام کرده ایم که ایران 
بعد از راستی آزمایی و اطمینان از کاغذی نبودن رفع 
تحریم ها، تعهدات خود را مطابق برجام اجرا خواهد کرد.« 
اشاره قالیباف به صدایی واحد در واقع همان کنار گذاشتن 
اختلافات است که بارها مورد تاکید مقام معظم رهبری قرار 
گرفته است. مجلس به دلیل اقدامات برخی نمایندگان، 
دو تذکر صریح را از رهبر انقلاب دریافت کرده که نشان 
می دهد، اقدامات مجلس انقلابی در ماه های اخیر، چندان 

در خطوط ترسیم شده کشور قرار نداشته است.
   اختیاری نداشتم

نگاه واحد دولت و مجلس به سیاست خارجی می تواند 
علل دیگری نیز داشته باشد. چندی پیش محمدجواد 
ظریف، وزیر امور خارجه ایران در پاسخ به این سوال که 
»چقدر از صفر تا صد سیاست خارجی در این هشت سال 
دست محمدجواد ظریف بود؟« گفت: »صفر«. خبرنگار 
در ادامه سوال کرد »صفر!؟«؛ ظریف در پاسخ گفت: »بله. 

در تمام کشورها همین طور است«. روال معمول تعیین 
سیاست خارجی ایران بدان شکل است که شورای عالی 
امنیت ملی خطوط کلی نظام را با توجه به دیدگاه های 
موجود ارزیابی کرده و پیشنهادات خود را در اختیار 
مقام معظم رهبری قرار می دهد. وزارت امور خارجه نیز 
به عنوان مجری، سیاست های ابلاغی را در عمل پیاده 
می کند. شاید علت اتفاق نظر قوا در بازه کنونی اجرای 

همین روند باشد.
  بیانیه مجلس

مجلس در ادامه واکنش ها به نشست کمیسیون 
مشترک برجام، بیانیه ای صادر کرد و نوشت: »درباره 
آنچه این روزها در مذاکرات در قالب کمیسیون مشترک 
برجام دنبال می شود تاکید می کنیم که مطابق مفاد 
قانون مجلس و تاکید همه مسئولان نظام و رهبر معظم 
انقلاب، لغو تحریم ها می بایست به طور کامل و پس از 
راستی آزمایی ایران - با ارائه گزارش فنی و سیاسی دولت 
به کمیسیون های انرژی و امنیت ملی و سیاست خارجی و 
نهایتا تصویب مجلس - انجام و اعلام شود تا آمریکا بتواند 
به برجام بازگردد. تحریم های ظالمانه برجامی و غیر 
آن، که در دولت های اوباما و ترامپ به ملت مظلوم ایران 
اسلامی تحمیل شد، باید یک باره و یکپارچه لغو شوند و 
در این مسیر، انجام هرگونه مذاکره برای تعریف گام های 
متوازن با طرف های متعاهد 1+4 و آمریکا، عملا ایجاد 
تاخیر در لغو کامل تحریم ها توسط عده ای معدود، به ضرر 
منافع ملت، غیرقابل قبول و مغایر اصول عزت، حکمت و 
مصلحت و سیاست های کلی نظام و قانون مجلس تلقی 

خواهد شد«.
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a r m a n m e l i . i r سخنگوی سپاه: هر کس می گوید تخلف بوده 
باید دقیق بگوید چه تخلفی!

 تداوم حواشی
گفت و گــــو یک کاندیدای نظامی!

امیرعلی ابوالفتح در گفت و گو با »آرمان ملی«:
احياي برجام عمل مي خواهد؛ نه حرف

.. جوانی ، معاون  . آرمان ملی: سردار ید ا
سیاسی سپاه در خصوص چرایی کناره گیری 
سردار محمد از قرارگاه خاتم الانبیا گفت بود: 
» اتفاقا منفک کردن سعید محمد از مسئولیت 
فرماندهی قرارگاه سازندگی خاتم به دلیل 
همین تخلف و رعایت نکردن مقررات از سوی 
ایشان بوده است.« پس از آن دفتر سعید محمد 
چنین نوشت:» سعید محمد هیچ گونه تخلفی 
در خصوص فعالیت های انتخاباتی خود ننموده 
تا جایی که ایشان برای استعفای خود دلیلی 
همچون عدم شائبه حمایت و استفاده از موقعیت 
مسئولیت فرماندهی قرارگاه خاتم الانبیاء سپاه 
را عنوان نموده است همه ما را به این مطلب 
رهنمون می سازد که آقای جوانی مسئولیت 
سخنگویی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی را 
ندارند و تحلیل شخصی خود را به عنوان یک 
شخصیت حقیقی عنوان نموده است«. روز 
گذشته در پی واکنش های گسترده در مورد 
مصاحبه روز شنبه معاون سیاسی سپاه، سردار 
جوانی توضیحات کوتاهی را در این زمینه ارسال 
کرد. متن توضیحات سردار جوانی بدین شرح 
است: نظر به برداشت های نادرست و بعضاً 
سوءاستفاده برخی رسانه های داخلی و خارجی از 
پاسخ اینجانب به سوال فارس درباره فعالیت های 
انتخاباتی برادر پاسدار دکتر سعید محمد، فرمانده 
سابق قرارگاه سازندگی حضرت خاتم الانبیاء )ص( 
که در مسئولیت های گذشته، زحمات ارزشمندی 
کشیده اند به آگاهی می رساند؛ همچنان که 
از متن مصاحبه برمی آید، تخلف مورد اشاره، 
صرفا بروز رفتارهای سیاسی- انتخاباتی بوده که 
مغایر با مقررات جاری سپاه است. دفتر سعید 
محمد به اظهارات سردار جوانی واکنش نشان 
داده است. در این بیانیه آمده او مرتکب هیچ 
تخلفی در فعالیت های انتخاباتی خود نشده 
»تا جایی که ایشان برای استعفا خود دلیلی 
همچون عدم شائبه حمایت و استفاده از موقعیت 
مسئولیت فرماندهی قرارگاه خاتم الانبیاء سپاه 
را عنوان نموده است.« در ادامه این بیانیه گفته 
شده »آقای جوانی مسئولیت سخنگویی سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی را ندارند« و اظهارات او 

»تحلیل شخصی« بوده نه موضع سپاه.
سردار رمضان شریف، سخنگوی سپاه موضع 
رسمی سپاه در قبال این اختلافات داخلی را به 
رویداد 24 توضیح داد. متن مصاحبه با سخنگوی 

سپاه را در ادامه بخوانید:
در    جناب سردار رمضان شریف، 
خصوص اظهار نظر اخیر سردار جوانی درباره 
تخلفات سعید محمد و مساله منفک شدن 
او از قرارگاه خاتم در ابتدا از شما می خواهم 
بفرمایید سمت رسمی آقای یدا... جوانی در 

سپاه پاسداران چیست؟ 
خبرگزاری فارس که مصاحبه با آقای جوانی 

را منتشر کرده، سمت ایشان را هم نوشته است.
  یعنی ایشان معاون سیاسی سپاه 

است؟ 
بله آنجا هم نوشته شده است.

 یعنی آقای جوانی معاون آقای سلامی 
است. منظورم این است که ایشان مسئول 
سیاسی دفتر نمایندگی ولی فقیه در سپاه 

هستند یا معاون کل سپاه؟
آقای جوانی معاون سیاسی در حوزه نمایندگی 
است. عنوان دقیق ایشان معاونت سیاسی حوزه 
نمایندگی ولی فقیه در سپاه است. تعابیری که ما 
در سازمان داریم همین معاونت سیاسی است. 

تحلیل شما به عهده خودتان است. 
  این یعنی اظهارات ایشان موضع 

رسمی سپاه محسوب می شود؟ 
این یکی را بگذارید جواب ندهم! 

  سخنگوی سپاه جنابعالی هستید. آیا 
نباید موضع رسمی سپاه را بیان کنید؟ 

من مسئول صحبت های خودم هستم نه 
صحبت هایی که دیگران می کنند. 

  دفتر آقای محمد بیانیه داده اند که 
سخنگوی سپاه باید موضع گیری کند. 

این حرف آقای محمد درست است. تا این 
لحظه موضع گیری خاصی نکردیم. 

   اینکه سمت آقای جوانی به عنوان 
معاون سیاسی سپاه را تایید کرده اید، به 

منزله تایید اظهارات اوست؟ 
اینکه ایشان سمت معاونت سیاسی دارد که 
کسی شک ندارد و تایید من را نمی خواهد. ایشان 

با همین عنوان هم مصاحبه کرده است.
  پس موضع سپاه همان موضع یدا... 

جوانی است؟ 
حدود یک ماه قبل هم اعلام کردم که سپاه 
هیچ کاندیدایی را تایید یا تخریب نمی کند و 
وظیفه خود را مطابق قوانین جاری کشور انجام 
می دهد. از جمله این وظایف دعوت از مردم برای 
حضور حداکثری در انتخابات، کمک به برقراری 
امنیت در انتخابات و هر چیزی است که قانون 
به سپاه در انتخابات اجازه داده است. این موضع 
مشترک فرماندهی کل سپاه، نمایندگی ولی فقیه 
و سازمان حفاظت اطلاعات سپاه که سه حوزه 
کاری سپاه هستند، است. مجموعه سپاه به دنبال 
مصداقی )در انتخابات( نیست و این یک حرف 

صریح شفاف قانونی، شرعی و دقیق است.
 چرا با این وجود تا امروز موضع گیری 
مشابهی از سوی مقامات سپاه درخصوص 
دیگر کاندیدا های نظامی سپاه نظیر سردار 
یا سردار حسین دهقان  رستم قاسمی 

صورت نگرفته است؟ 
نمی دانم صورت گرفته یا نه. بنده اطلاع ندارم. 
واقعیت این است که حرفی که من می زنم باید دقیق 

باشد. ما در این حوزه ها  احساسی عمل نمی کنیم. 

عضو جبهه پیروان خط امام و رهبری گفت: نباید 
جهت گیری ها به صورتی باشد که فشار روی مالیات دهنده، 
تولید و مردم باشد؛ این مساله به طور طبیعی تورم ایجاد 
می کند. احمد کریمی اصفهانی درباره مشکلات موجود 
در کشور گفت: سه قوه داریم که اگر در جایگاه خود 
دقیق عمل می کردند بسیاری از معضلات باید رفع 
می شد. دخالت در کار یکدیگر و بی توجهی به وظایف 
باعث بدتر شدن اوضاع می شود. دستگاه ها باید جوابگوی 
مردم باشند. در سال گذشته شاهد نارضایتی مردم 
بودیم و مردم نتوانستند جواب بسیاری از سوالات خود 
را بگیرند. امیدواریم در سال پیش رو دستگاه ها بیش از 
پیش با وظایف خود آشنا شوند و توجه به مردم بیش از 
پیش باشد. عضو جبهه پیروان خط امام و رهبری گفت: 
مساله بعدی این است که نگاه به بیرون ما باعث شده از 
داخل غفلت کنیم و این غفلت ضرر و زیان زیادی به کشور 

رسانده است.

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: برای اینکه از قهر مردم با 
صندوق رای جلوگیری شود یا حداقل شدتش کم شود، نیازمند 
این هستیم که حکومت به مطالبات مردم توجه بیشتری نشان 
دهد. بعضی از امور مستقیما در مطالبات مردم مطرح می شوند، 
مثل وضع معیشتی که امروز دچارش هستیم. باز شدن گره های 
معیشتی با ایجاد اصلاحات و تغییرات در مجموعه سیاست های 
اقتصادی سیاسی اتفاق می افتد. تداوم سیاست های موجود 
قادر به تغییر مهمی در وضعیت اقتصادی مردم نیست. فیض ا... 
عرب سرخی افزود: وقتی بخش مهمی از مشکلات معیشتی 
مردم مستقیما به درآمد ارزی ربط پیدا می کند و در عین حال 
برای تامین و تحصیل درآمد ارزی با تحریم های بین المللی 
مواجهیم، بهبود درآمدهای ارزی که نتیجهه قهری آن معیشت 
را تحت تاثیر قرار داده است، نیازمند اصلاح در ساختار سیاست 
خارجی و بعضا در سیاست داخلی و بعد سیاست های اقتصادی 
است. چون تعدیل و اصلاح آنها می تواند جامعه را از بن بست 

اقتصادی خارج کرده و رضایت عامه مردم جلب شود.

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: در هیچ جای دنیا کسی 
با قهر سیاسی به موفقیت دست پیدا نکرده است. نتیجه 
قهر سیاسی مصدق یا مهندس بازرگان چه شد؟ درحالی که 
اگر این افراد مشارکت و فعالیت کرده بودند و تحرک 
جدی داشتند، به رغم همه در هایی که مدام بسته می شد، 
می توانستند اثرگذار واقع شوند. من معتقدم که نباید اجازه 
دهیم درها و پنجره ها بسته شود. صادق خرازی افزود: 
اصلاح طلبی چطور پدید آمد؟ اصلا اصلاحات در ادبیات 
دوم خرداد نبود و بعدا تدریجی ایجاد شد. از یک روزنه 
سیاسی پدیده ای به عنوان دوم خرداد رخ داد و دوم خرداد 
توانست در سال 1۳۷۶ تجلی آغاز جمهوری اسلامی از نوع 
خاستگاه جدید باشد. ما هستیم که باید تعیین کننده این 
فرصت ها باشیم؛ در نتیجه من آن قسمت از صحبت های 
آقای کرباسچی در رابطه با توسعه سیاسی و مشارکت سیاسی 
را می پسندم. البته من درباره احزاب صحبت نمی کنم اما 

معتقدم قهر سیاسی جواب نمی دهد.

 نتيجه قهر سياسی
 پيروزی نيست

 باید از قهر مردم
 با صندوق رای جلوگيری 

شود

دستگاه ها باید جوابگوی 
مردم باشند

گـــــــزارش

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
در روزهایی که به نظر می رسد تمامی 
رسیده اند  نتیجه  این  به  کشورها 
که احیای برجام یک امر ضروری و 
اجتناب ناپذیر است و یک موقعیت 
منحصر به فرد پیرامون برجام وجود دارد و اهداف 
استراتژیک در همزمانی هستند و دلایلی برای خوش بینی 
وجود دارد، روز سه شنبه جلسه ای مهم پیرامون آن برگزار 
می شود. با این وجود تلاش ها برای پرداختن به این موضوع 
موانع زیادی را نیز نمایان کرده که باید از طریق تلاش های 
مشترک از بین بروند. این روند تقریبا زمانی به صورت 
جدی تر در دستور کار قرار گرفته که تمامی طرف های 
برجام به این باور رسیده اند که تنها راه تقویت عدم اشاعه و 
کاهش تنش ها در منطقه خلیج فارس حفظ و تقویت برجام 
است. امری که امروز به نظر می رسد نیازمند اقدامی عملی 
از سوی آمریکاست تا شروع آن ملموس شود و ایران در 
مقابل به تعهدات خود بازگردد. اقدامی که هنوز با رفتار 
پرابهام دولت بایدن شکل نگرفته است و شاید جلسه روز 
سه شنبه کمیسیون مشترک برجام نقطه عطفی در این 
عرصه باشد؛ زیرا پس از مدت ها تمامی طرفین برجام باز 
هم دور یک میز جمع شده و فرصتی مغتنم برای گفت وگو 
فراهم شده است. در راستای بررسی این مساله »آرمان 
ملی« گفت و گویی با امیرعلی ابوالفتح، تحلیلگر ارشد 

مسائل بین الملل داشته است که در ادامه می خوانید.
  چشم انداز شما از توافق ایران و آمریکا در 

روزهای آتی چیست؟
اقداماتی که در چند ماه اخیر از سوی آمریکا رقم خورده 
است، سبب شده تا زمانی که اتفاقی در عمل رخ نداده 
است، نتوانیم خوش بین باشیم. فضای روانی در روزهای 
اخیر و همچنین لحن مقامات آمریکایی در همین راستا 
بهتر شده است. باید توجه داشت که مسئولان ایران همواره 
خواستار اقدامی عملی بوده اند و تا این لحظه دولت بایدن 
کار مهمی نکرده است. آمریکا در این میان با دو رویکرد 
ممکن است به اقدامات خود ادامه دهد. آنها سقف خواسته 
خود را ممکن است بر این مبنا تنظیم کرده باشند که در 
ابتدا ایران به تعهدات خود پایبند باشد که ایران این اقدام را 
انجام نمی دهد تا تحریم ها برداشته شود. آمریکا در رویکرد 
دوم و در حداقل انتظاراتی که دارد، می خواهد به صورت 
گام به گام اقدام به رفع تحریم ها کند. ایران نسبت به این 
رویکرد نیز خوش بین نیست و ممکن است مورد پذیرش 
قرار نگیرد. بنابراین هر دو رویکرد نیز با اما و اگرهایی مواجه 
هستند. ایران خواهان لغو تمامی تحریم ها است و اگر در 
موضع خود تجدیدنظر نکند، تفاهم دور از انتظار خواهد 
بود. در مجموع طرفین باید در سیاست های خود تغییر 
ایجاد کنند که کمی دور از ذهن است. آمریکا بعید است 
تمامی تحریم ها را علیه ایران لغو کند. همین امروز نیز 
فشار بر بایدن در داخل آمریکا بسیار است و این امر کار را 
سخت می کند. شاید در ماه های آینده و با گذشت زمان و 
با توجه به جلسه روز سه شنبه کمیسیون مشترک برجام 

اتفاقات مثبتی رقم بخورد.
 آمریکا برای نشان دادن حسن نیت خود چه 
باید بکند و چگونه مذاکرات به سرانجام خواهد 

رسید؟ 
گفت و گوهای غیرمستقیم همواره در ایام اخیر برقرار 
بوده و ایران از طریق اروپا با آمریکا ارتباط برقرار کرده 
است و اروپا نیز پیام های آنها را به ایران منتقل می کردند. 
در بستر مجازی و توئیتری نیز همواره صحبت هایی شده 
است و این گفت و گوهای غیرمستقیم همچنان ادامه 
دارد؛ گفت وگوهایی که ضرورت دارد عملیاتی شود. باید 
توجه داشت تا امروز حرکتی در حوزه عملیاتی در پرونده 
هسته ای ایران از سوی دولت بایدن انجام نشده است و 
همین امر سبب شده این گفت و گوها به نتیجه ختم نشود. 
پول های بلوکه شده ایران نیز هنوز وارد کشور نشده است. 
آنها در  نخستین گام حداقل می توانستند با درخواست 
وام ایران از صندوق بین المللی پول موافقت کنند اما این 
اتفاق هم نیفتاد. حرف زدن به تنهایی کافی نیست و دردی 
را دوام نمی کند. تغییر لحن آمریکا باید وارد عمل آنها 
نیز شود. ایران دیگر حرف نمی خواهد  و نیاز به اقدامات 

اجرایی دارد.
 برخی بر این باور هستند که دولت بایدن 
سردرگم یا ابهام برانگیز رفتار می کند، آیا چنین 

امری واقعیت دارد؟
دولت بایدن نه سردرگم رفتار می کند و نه غیرشفاف؛ 
بلکه کاملا با برنامه پیش می رود. بایدن در زمانی که 
نامزد انتخابات ریاست جمهوری ایالات متحده بود یک 
مصاحبه با CNN به صورت مفصل داشت که امروز دقیقا 
طبق گفته های خود در آن مصاحبه عمل می کند و این 
به صورت مشخص واضح و آشکار است. در داخل ایران 
نوعی نگاه  به وجود آمده که رفتار بایدن را ابهام برانگیز 
توصیف می کند؛ در صورتی که این گونه نیست. برخی 
دیگر تمایل داشتند دولت جدید به گونه ای دیگر رفتار 
کند اما این امر نیز به صورت کامل محقق نشد. با دقت 
بیشتر می توان فهمید که لحن آمریکایی ها نسبت به 
ایران عوض شده است. این یک تغییر کلی است و امروز 
حتی لحن آنها نسبت به عربستان سعودی نیز تغییر پیدا 
کرده است. جنگ، همکاری جهانی و حقوق بشر نیز موارد 
دیگری هستند که آمریکا در رابطه با آنها تغییر موضع داده 
است. آمریکا نیز در قبال عربستان لحن منتقدانه ای در 
پیش گرفته اما در عمل کار خاصی درباره حوزه حساسی 
همچون ایران نکرده است. نباید دچار خطا و اشتباه 
محاسباتی نسبت به آمریکا شویم. آنها به خوبی می دانند 
چه می کنند و چه می خواهند. اشتباه های محاسباتی 
سبب می شود سیاست گام به گام نیز محقق نشود.  باید 
هوشیار بود زیرا آنها به خوبی می دانند چه می کنند و چه 
می خواهند. آمریکا با برنامه پیش می رود و در این عرصه نیز 
به راحتی امتیاز نمی دهد و ما نیز باید کاملا هوشیار باشیم 
زیرا عرصه برجام و گفت و گوهای پیرامون آن آسان نیست.

  نشست سه شنبه کمیسیون مشترک برجام 
سرنوشت ساز است

آرمان ملی: تنها حدود 2 ماه تا انتخابات ریاست جمهوری باقی مانده و دولت 
تدبیر و امید زمان زیادی تا تحویل پاستور به دولت سیزدهم ندارد. با تمامی این 
احوال، هنوز پاسخی به علت گلایه های روسای جمهور نسبت به میزان اختیارات 
آنها داده نشده است. اخیرا اسحاق جهانگیری، معاون اول رئیس جمهور در 
واکنش به اتهام زنی های یکی از نمایندگان مجلس، از برخی کارشکنی ها در 

داخل کشور پرده برداشته است.
 سه جبهه برای نبرد

مشکلات اقتصادی در سال های اخیر افزایش چشمگیری یافت. این معضل 
را می توان با عینک سیاسی ذیل سه سرفصل اصلی ارزیابی کرد. اولین معضل، 
شیوع بیماری کرونا است. با آغاز پاندمی کرونا، قسمتی از درآمدهای دولت 
صرف مبارزه با کرونا شد. این هزینه ها صرفا ناظر بر بودجه مالی نبوده و بخش 
قابل توجهی از توان نیروی انسانی دولت نیز برای مبارزه با کرونا وارد عمل شدند. 
دومین معضلی که دولت در سال های گذشته با آن مواجه شد، خروج غیرقابل 
پیش بینی آمریکا از برجام به دستور ترامپ بود. اگرچه در اندک زمانی که 
تحریم های یکجانبه آمریکا علیه ایران به حالت تعلیق درآمد، اقتصاد به آرامی 
توان تنفس را در خود دید، اما بازگشت تحریم ها و افزایش آنها ذیل سیاست 
فشار حداکثری ترامپ، ایران را متحمل فشارهای بسیاری کرد. سومین و شاید 
مهمترین عامل ضربه خوردن اقتصاد در دوره دولت دوازدهم، کارشکنی های 
داخلی بود که محور اصلی گلایه های اخیر معاون اول رئیس جمهوری در روز 

گذشته بود.
 تکرار تدارکاتچی ها

دولت دوازدهم خصوصا در سال 99 در سه جبهه با آمریکا، کرونا و 
سنگ اندازان داخلی مبارزه کرده است. همین امر سبب شده با وجود تقویت 
زیرساخت های کشور در 4 سال گذشته دولت نتواند توقع مردم از وضعیت 
سبد اقتصاد خانوار را برآورده کند. همچنین بعد از دو عامل بیرونی یعنی کرونا و 
سیاست های آمریکا، باید به موانع ایجاد شده در داخل کشور بیش از پیش توجه 
کرد. این امر شاید همان عاملی باشد که سبب شده دولت های اصلاحات، بهار و 

تدبیر و امید را به گلایه از میزان اختیارات دولت وادار کند. رئیس دولت اصلاحات 
در حوالی سال 1۳۷9 در توصیف جایگاه ریاست جمهوری در ایران از واژه 
»تدارکاتچی« استفاده کرده بود، به این معنا که ریل گذاری سیاست های کشور در 
زمینه های گوناگون در اختیار رئیس جمهور نیست. درست یک دهه پس از بیان 
این اظهارات، رئیس دولت بهار نیز از اختیارات اندک رئیس جمهوری گلایه کرد و 
گفت: »به نظر من ساز و کارهای تعیین شده در زمینه تقسیم کار قوا عالمانه نبوده 
است؛ چرا که این ساز و کارها از 100 سال پیش تا کنون تغییر نکرده؛ در حالی که 
در طول این سال ها همه  کارها پیچیده تر شده است.« این روند به پایان نرسید و 
9 سال پس از گلایه احمدی نژاد، حسن روحانی رئیس جمهور کشور نیز اظهارات 
مشابهی را مطرح و تصریح کرد: »وقتی از دولت سوال و مطالبه ای می شود باید از 
طرف دیگر بررسی شود که دولت چه مقدار در حوزه های مورد سوال دارای اختیار 
بوده است. به طور مثال اگر در خصوص سیاست خارجی، فرهنگ یا فضای مجازی 

از دولت سوال و مطالبه ای می شود، باید ببینیم دولت چقدر در این حوزه ها 
اختیار دارد. باید در حد توان و در حوزه اختیارات رئیس جمهور از دولت 

مطالبه داشت.« این گفته ها در حالی مطرح شد که ۶ سال از دوران 
ریاست جمهوری روحانی می گذشت.

 توئیت پر حاشیه آقای نماینده
حالا تنها یک نکته باقی مانده و آن، این است که گذشته از 
توهین های پی درپی چهره های تندرو به دولت و انتقادات بعضا 

بدون سند و پشتوانه منطقی، چه موانع عملی در مسیر دولت 
دوازدهم قرار داشته تا رئیس جمهور را مجبور 

به گلایه از اختیارات خود کند؟ اخیر اسحاق 
جهانگیری، معاون اول رئیس جمهور در سفر به 
استان خراسان رضوی با تعدادی از نمایندگان 
مجلس و استاندار خراسان رضوی دیدار کرد 
و حواشی جدیدی در این دیدار به وجود آمد. 
احسان ارکانی، نماینده نیشابور در مجلس، در 

توئیتی مدعی شد: »با ادامه بی حرمتی به مجلس و نمایندگان ملت همراه سایر 
نمایندگان جلسه را ترک کردم و در بیرون جلسه نیز از کتک زدن و بازداشت 
دبیر اجرایی مجمع نمایندگان استان توسط چند فرد معلوم الحال از عوامل 
حسن روحانی مطلع شدم. قطعا این عقده گشایی علیه خانه ملت و مردم 
خراسان را پیگیری خواهم کرد.« با این وجود یک مقام مسئول در استانداری 
خراسان رضوی که خواست نامش ذکر نشود به  ایرنا گفت: »گویا در فضای بیرون 
از نشست یکی از کارکنان دفتر نماینده نیشابور دچار اختلاف با گروه محافظان 
نهاد ریاست جمهوری و عوامل حراست شده است.«  وی نام این فرد را »طلایی« 
ذکر و بیان کرد: »هنوز اطلاعات دقیق و تکمیلی از این رخداد دریافت نکرده ایم؛ 
اما گویا دلخوری نماینده نیشابور از همین اتفاق موجب عصبانی شدن وی و 
شتاب در انتشار توئیتی با مضومن تند شده است.« با این تفاسیر به نظر می رسد 
شتاب زدگی در توهین و اتهام زنی به دولت، یکی از روش های مرسوم مطرح شدن 

در فضای سیاسی به حساب می آید.
  از مجلس و مجمع گله داریم

در عین حال مقابله با دولت به توئیت های اتهام آمیز ختم نمی شود و زوایای 
دیگری نیز دارد. حواشی ایجاد شده از سوی نماینده مجلس بدون پاسخ نماند و 
جهانگیری در واکنش به این سخنان و انتقادات اخیر به دولت در دیدار با نخبگان، 
جوانان، برگزیدگان و فعالان سیاسی، اجتماعی و فرهنگی استان خراسان رضوی 
گفت: »از مجلس و مجمع تشخیص مصلحت نظام گله داریم؛ موضوعاتی را 
برای حل مشکل مردم ارجاع داده ایم اما شش، هفت سال است که بلاتکلیف 
مانده، آن وقت برای ما قصه تعریف می کنند. مردم کار و زندگی 
خود را از دولت توقع دارند و امور اجرایی بر عهده دولت است. 
با دخالت های خود به زندگی مردم آسیب نزنید. کار دولت 
را سلب می کنند و زندگی مردم را گروگان می گیرند، بعد 
مدعی هستند چرا دولت کار نمی کند. چرا زیاده خواهی 
می کنیم؟ چند منطقه آزاد را پیشنهاد داده ایم اما هنوز 
معطل تصمیم مجلس و مجمع تشخیص مصلحت هستیم 
در حالی که مردم مریوان هنوز کولبری می کنند 
و چشم انتظار ایجاد منطقه آزاد خود 
هستند. برخی در دستگاه دیگر هستند 
اما می خواهند جای رئیس جمهور 
باشند، اگر می خواهید رئیس جمهور 
شوید از مردم رای بگیرید. نمی شود 
جای دیگری باشید اما بخواهید مثل 

رئیس جمهور عمل کنید.«

 گزارش »آرمان ملی« از سنگ اندازی ها مقابل پاستور: 

دخالت هاي مكرر صداي دولت را در آورد
  اسحاق جهانگیری: به جای دخالت در کار دولت از مردم رای بگیرید

»آرمان ملی« از واکنش ها به نشست مشترک برجام 
گزارش می دهد

 مجلس این بار
با دولت هم صدا بود

  محمدباقر قالیباف: راهبرد ایران بی اثر کردن تحریم ها است
   بیانیه مجلس: لغو تحریم ها پس از راستی آزمایی ایران  

  سردار جوانی: 
تخلف سردار محمد، سیاسی - انتخاباتی بود
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